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تــلویزیــون 10فرهنگوهنر
روبــهرو
مارال فرجاد: 

تئاتر باعث موفقیتم در بازیگری شد
بازیــگر سریــال »بــرادرجـان« گفت: 
درواقع حضورم در عرصه تئـاتر سبب 
شد تا بتوانم برای کــار های تلویزیونی 
انتخاب های بهتــری داشته باشم و از 
حضــور در آثار بی کیفیــت اجتنــاب 
کنم، به همین سبب هم این کار ها دیده 
شدند و فکر می کنم موردپسند مردم 
واقع شد که از این بابت خدا را شکر 
می کنم. مارال فرجاد اظهارکرد: چند پیشنهاد از تلویزیون 
و شبکه نمایش خانگی داشتم، اما به دلیل کار در فصل سوم 
سریال »خوب بد جلف- رادیواکتیو« و مجموعه »باخانمان« و 
همچنین احتیاط برای پیشگیری از ابتلا به کرونا پیشنهاد ات 
را رد کردم. این بازیگر تلویزیون پیرامون سخت شدن کار در 
مواجهه با بیماری کرونا گفت: قبل از کرونا می شد چند کار 
همزمان انجام داد، ولی این روز ها باید احتیاط بیشتری داشته 
باشیم، چون برای ایفای نقش در یک کار هم با ترس و لرز 
حاضر می شویم، برای من که اولویتم در بازیگری تئاتر است و 
سالی دو یا سه کار روی صحنه داشتم و در کنار آن کار تصویر 
هم انجام می دادم، عملا از تئاتر فاصله گرفته ام و می دانم که به 
خاطر شیوع کرونا بسیاری از آثار نمایشی به تعطیلی کشیده 
شده اند، من حتی برای تماشای نمایش هایی که روی صحنه 
هستند هم حضور پیدا نمی کنم چرا که فضای مجموعه های 
نمایشی بسته است و خطر ابتلا به کرونا را چندین برابر می کند. 
فرجاد با اشاره به پیشرفتی که طی چندسال اخیر در عرصه 
بازیگری داشته است، ابرازکرد: من از سال های ۹۴ و ۹۵ 
تمرکزم را روی تئاتر گذاشتم و اتفاقا پیشنهاد های زیادی را از 
سوی تلویزیون رد کردم، زیرا بخش خصوصی پا به عرصه تئاتر 
گذاشته بود و درآمد زایی خوبی با حضور مردم در سالن های 
خصوصی صورت می گرفت که باعث شد حضورم در این عرصه 

قوت بگیرد و بتوانم تجربه بیشتری را کسب کنم.
 باید ببینیم کرونا به کجا می رسد

وی در این راستا اضافه کرد: به اتفاق سایر دوستانم چندین 
تئاتر را خارج از کشور اجرا کردیم و در چندین جشنواره نیز 
نامزد بهترین بازیگر شدم در این بین سعی کردم یکی دو کار 
در عرصه تلویزیون که بهتر از بقیه بودند مثل »برادرجان« 
نوشته »سعید نعمت ا...« و با »خانمان« را انتخاب کنم، درواقع 
حضورم در عرصه تئاتر سبب شد تا بتوانم برای انتخاب کار های 
تلویزیونی انتخاب های بهتری داشته باشم و از حضور در آثار 
بی کیفیت اجتناب کنم، به همین سبب هم این کار ها دیده 
شدند و فکر می کنم موردپسند مردم واقع شد که از این بابت 
خدا را شکر می کنم. فرجاد پیرامون برنامه های آتی خود در 
سال ۱۴۰۰ تصریح کرد: متاسفانه شیوع کرونا افزایش پیدا 
کرده و باید تا روشن شدن وضعیت تکلیف آن احتیاط کنیم، 
اتفاقا به تازگی برای بازی در نقش اصلی یک فیلم در حوزه 
کودک و نوجوان به من پیشنهاد شد که قرار است در جشنواره 
اصفهان حضور پیدا کند، همچنین نقش اصلی یک سریال 
تلویزیونی به کارگردانی علیرضا بذرافشان به من پیشنهاد شده 
که به دلیل ترس از ابتلا به کرونا در هر دوی این آثار موفق به 
ایفای نقش نشدم چرا که همچنان باید ببینیم کرونا به کجا 
می رسد، امیدوارم به زودی این بیماری در همه جا پایان یابد. 
این بازیگر تلویزیون با اشاره به حساسیت های خانوادگی خود 
نسبت به شیوع کرونا و مراقبت ویژه از پدرش بیان کرد: من 
به همراه مونا خواهرم بسیار مراقب پدرم هستیم و حتی در 
مواردی مانع از پذیرش پیشنهاد های او می شویم، زیرا با وجود 
اینکه عوامل پشت صحنه ماسک دارند و رعایت می کنند، اما 
بازیگران الزاما بدون ماسک کار می کنند، چگونه می توان در این 
وضع و با محیطی بسته انتظار داشت که بیماری منتقل نشود. 
وی پیرامون نزدیک شدن به مرحله واکسیناسیون خاطرنشان 
کرد: برای من واکسن ایرانی و خارجی تفاوتی ندارد، من فقط 
امیدوارم هر نوع واکسیناسیونی که صورت می گیرد، اولا هرچه 
سریعتر انجام شود تا جان عده بیشتری از مردم حفظ شود، 

ثانیا باکیفیت بالا باشد .

تهیه کننده مجموعــه »یــاور« نسبت به انتقادات 
مطرح شده درباره شباهت شخصیت »یاور« با بازی 
»داریوش ارجمند« در این سریال و شخصیت »حشمت 
فردوس« در سریال »ستایش« واکنش نشان داد. آرمان 
زرین کوب توضیح داد: نه شبکه از ما خواسته است که 
حشمت فردوس دیگری را درست کنیم و نه تیم سازنده 
سریال چنین هدفی داشته است و اساسا یک قصه و 

شخصیت تا به جمع بندی نرسد، شکل نمی گیرد.
 تلویزیون دنبال درامی پرمخاطب بود

وی درباره تاکید و خواست تلویزیون و شبکه نسبت 
به این سریال ادامه داد: تلویزیون دنبال این بود که 
سریالی با یک درام اجتماعی و با مضمونی خانوادگی 
ساخته شود، سریالی که مخاطبش را جذب کند و 
چون نویسنده این سریال همان نویسنده »ستایش« 
بود شاید تلویزیون ویژگی هایی را که باعث شد سریال 
»ستایش« پرمخاطب شود خواسته باشد یعنی سریالی 
نوشته شود که صاحب ویژگی های جذب مخاطب باشد 
ولی اینکه مستقیما بگویند شخصیت سریال هم مثل 
همان »حشمت فردوس« باشد اینگونه نبوده است. 
تهیه کننده سریال های »یاور« و »ستایش« با اشاره 
به اینکه سریال در قسمت های ابتدایی است عنوان 
کرد: زمانیکه فصل اول »ستایش« پخش شد عده ای 
حشمت فردوس را با پدرسالار مقایسه می کردند و 
می گفتند »ستایش« همان »پدرسالار« است حالا الان 
هم این سریال را با »ستایش« مقایسه می کنند. وی 
درباره انتخاب داریوش ارجمند نیز عنوان کرد: داریوش 
ارجمند انتخاب شد چون به نظر ما نزدیکتر به این 
نقش بود. در این سن و سال بازیگر با چنین شخصیتی 
کمتر داریم و چون آقای ارجمند مسلط به نوشته های 
سعید مطلبی بود انتخاب شد. فکر می کنم چون 
مخاطب پس زمینه ای از او در ستایش دارد می گوید 
این همان حشمت فردوس است. به نظرم باید بیشتر 
به مضمون و محتوا توجه کنند و وارد این حاشیه ها 

نشوند. تهیه کننده »مرگ تدریجی یک رویا« تصریح 
کرد: ما این همه زحمت می کشیم نویسنده یک سال 
متن می نویسد، بعد عده ای دنبال ایرادگرفتن هستند. 
البته صحبت من با مردم نیست بلکه با تعداد اندکی از 
آدم هایی هست که نه در رابطه با سریال یاور که در رابطه 
با کل کارهای نمایشی دنبال ایراد هستند. ما، نویسنده، 
شبکه و… به دنبال کاری جذاب بودیم، مردم دوست 
دارند قصه ای ببینند که هم به فضای خانواده بپردازد 
و هم جذاب و سرگرم کننده باشد. این میان هرازگاهی 
این مقایسه ها هم پیش می آید وقتی »ماه وپلنگ« را 
هم ساختیم بازهم گفتند شبیه »ستایش« است. وی 
درباره اینکه تم مشترک در پدر سنتی و مقتدر در هر 
دو سریال چقدر باعث این شباهت شده است، عنوان 
کرد: تم سریال »یاور« کاملا متفاوت از »ستایش« 
است. اینجا قصه با تم جوانمردی شروع می شود و وارد 
ماجرای معمایی می شود و اگر مردم کمی صبر کنند در 
قسمت های آینده متوجه می شوند که این شخصیت ها 
هیچ شباهتی ندارند. با این حال از لحاظ شخصیت 
مردانه باید گفت آقای سعید مطلبی نویسنده سریال 
بیشتر قصه هایش مردانه است و مرد تم پررنگ تری دارد 
تا اینکه بیشتر بخواهد قصه ای را با محوریت زن بنویسد. 
زرین کوب درباره شخصیت یاور در این سریال عنوان 
کرد: نمی توان از یاور ایراد گرفت، در قسمت اخیری که 
از سریال دیدیم، در یکی از سکانس ها که مادر درباره 
به دنیاآمدن فرزندش حرف می زد به نکته ای درباره 
شخصیت یاور اشاره کرد؛ او در این سکانس که در مقابل 
فرزند و عروسش صحبت می کرد، بیان کرد که ممکن 

است شخصیت یاور )پدر شما( صد 
ایراد داشته باشد اما خانواده برایش 
اصل است، چنین شخصیتی هنوز 
می تواند الگو باشد. این کاراکتر 
اصول خود را دارد که غلط نیست، 
شاید موردپسند نباشد اما درنهایت 

ویژگی هایش حاکی از تجربه های اوست و اصل ماجرا 
این است که خانواده برای چنین مردی حکم اول و 

آخر را دارد.
 اجرای کارگردان براساس فیلمنامه بود

خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  زرین کوب 
درباره اینکه سعید سلطانی بازی متفاوتی از داریوش 
ارجمند خواسته بود یا خیر؟ عنوان کرد: دستورکار ما 
فیلمنامه است، سلطانی هم پیش از این در سریال های 
پرمخاطبی که ساخته تبحرش را نشان داده است. او 
اینجا هم با توجه به لحن نوشته سعید مطلبی بهترین 
انتخاب و اجرا را در بازی ارجمند داشته و کارگردانی 
کرده است. بنابراین وقتی فیلمنامه دستور کار است ما 
نمی توانیم انتخاب بازی دیگری هم داشته باشیم. وی 
همچنین درباره تولید سریال و نگرانی هایی که دارد 
بیان کرد: نگرانی من در حال حاضر افرادی هستند که نه 
فقط در پروژه بلکه در پشت پروژه، ساعت ها کار می کنند 
و هر کسی به شکلی در خط مقدم شرایط کرونا و شرایط 
سخت قرار گرفته است و حتی عده ای به  کرونا مبتلا 
شده و در این شرایط اذیت شده اند اما در نهایت همه پای 
کار هستند. نگرانی ما همین است مردم می دانند که ما 
در چه شرایطی کار می کنیم اما تنها هدفمان این است 
که در این شب های ماه مبارک مردم بتوانند با این همه 
خستگی و گرفتاری و استرس کرونا، لحظاتی را آرامش 
داشته باشند. این تهیه کننده در پایان درباره ابتلای دریا 
مقبلی یکی از بازیگران اصلی سریال به کرونا نیز عنوان 
کرد: دریا مقبلی کرونا نگرفته و در حال حاضر همه گروه 

در سلامتی به سر می برند.

»کیانوشعیاری«
بهکرونامبتلاشد

»شبنمقلیخانی«
بازیگریکتلهتئاترشد

کیانــوش عیــاری کارگردان 
باسابقه سینمـا و تلویــزیون که 
این روزهــا مشغــول پیگیری 
مراحل مونتاژ تازه ترین سریال 
تلویزیونی خود »۸۷متر« بود، به 
کرونا مبتلا شد. شبنم عرفی نژاد 
دستیار کیانوش عیاری در سریال 
»۸۷متر« درباره ابــتلای این 
کارگردان سینما و تلویزیون به 
کرونا بیان کرد: کیانــوش عیاری 
حدود یک هفته پیش به کرونا 
مبتلا شده و به دلیـل وضعیتی 
که داشت در بیمارستان نیکان 
بستری شد. وی درباره وضعیت 
تولید سریال بیان کرد: دیماه 
سال گذشته تصویربرداری سریال 
تمام شد و آقای عیاری در مرحله 
مونتاژ کار بود که به کرونا مبتلا 
شد همچنین یکی از دستیاران 

تیم تدوین هم مبتلا شده است. 

پرویز فلاحی پور:
 منتقدان سریال »یاور« 

کمی صبر کنند

بازیــگر ســریــال 
»شهــرزاد« گفـت: من 
به منتقــدان سریــال 
»یــاور« که بــه بــازی 
داریـــوش ارجـمنــد و 
شبــاهت بـازی وی با 
ســریــال تـلویزیوینـی 
»ستایـش« نیز انتقاداتی داشته اند توصیه می کنم 
عجله نکنند و سریال را تا پایان دنبال کنند بعد 
نقد کنند. پرویز فلاحی پور در گفت وگو با میزان 
پیرامون حضورش در سریال رمضانی »یاور« 
اظهارکرد: من تجربه خوش همکاری با سعید 
سلطانی را پیش از این در مجموعه تلویزیونی 
»در جست وجوی آرامش« داشتم و از طرف 
دیگر حضور بازیگرانی همچون داریوش ارجمند 
بود که سبب شد تا با وجود اینکه به تازگی در 
قالب یک نقش منفی ظاهر شده بودم و تمایلی 
نداشتم تا دوباره در نقش منفی به ایفای نقش 
بپردازم، اما با وجود تمامی این اتفاقات به دلیل 
جذابیت هایی که سریال سعید سلطانی برایم 
داشت بازی در این مجموعه رمضانی را پذیرفتم. 
فلاحی پور با اشاره به اینکه ضبط سریال »یاور« 
همچنان و همزمان با پخش روتین این مجموعه 
از تلویزیون ادامه دارد پیرامون جذابیت و تفاوت 
کار در سریال های مناسبتی نسبت با دیگر آثار 
تلویزیونی بیان کرد: برای من به عنوان بازیگر 
حضور در سریال مناسبتی با حضور در دیگر 
مجموعه های تلویزیونی چندان تفاوتی ندارد اما 
نباید فراموش کنیم که در مناسبت هایی همچون 
ماه مبارک رمضان مردم برای دیدن تلویزیون و 
مجموعه های مناسبتی زمان بیشتری می گذارند 
و علاقه بیشتری هم دارند بنابراین مجموعه های 
مناسبتی بیشتر دیده می شوند که این موضع یک 
حسن برای کل گروه محسوب می شود نه فقط 
برای بازیگران. بازیگر سریال شهرزاد در پاسخ به 
این سوال که بازتاب پخش »یاور« در هفته ابتدایی 
پخش این مجموعه چطور بوده،  ابراز کرد: آنچه 
من تا امروز و پس از پخش این چند قسمت با آن 
مواجه شده ام اینطور است که عده ای این سریال 
تلویزیونی را دوست دارند و آن را دنبال می کنند، 
ولی برخی به بازی داریوش ارجمند و مشابهت 
بازی وی با شخصیت اول سریال »ستایش« انتقاد 
داشته اند. فلاحی پور با اشاره به اینکه برای قضاوت 
یک سریال زمان بیشتری لازم است ابراز کرد: من 
به منتقدان سریال »یاور« توصیه می کنم عجله 
نکنند و سریال را تا پایان دنبال کنند بعد نقد کنند. 
بازیگر سریال »شهرزاد« با اشاره به روزهای سخت 
کرونایی خاطرنشان کرد: در این روزهای سخت 
کرونایی که همه را به نوعی درگیر خود کرده 
است برای همه مردم ایران سلامتی آرزو می کنم 
و امیدوارم در این روزهایی که با شیوع موج چهارم 
کرونا و تعطیلی های به وجود آمده مردم مجبور 
هستند که بیشتر در خانه بمانند و از دیدن سریال 

»یاور« لذت کافی را ببرند.

سینـمــا

فیلم »قصیده گاوسفید« ساخته بهتاش صناعی ها به عنوان 
نماینده سینمای ایران در بیستمین دوره جشنواره معتبر 
ترایبکا در کشور آمریکا حضور خواهد یافت. بیستمین 
جشنواره فیلم ترایبکا که قرار است، امسال از تاریخ ۹ تا ۲۰ 
ژوئن )۱۹ تا ۳۰ خرادماه( برگزار شود فهرست ۶۶ فیلم حاضر 
در این رویداد سینمایی شامل ۵۵ نمایش نخست جهانی را 
اعلام کرد و فیلم »قصیده گاوسفید« به کارگردانی بهتاش 
صناعی ها یکی از فیلم های حاضر در بخش »هفته منتقدان 
ترایبکا« است. این فیلم پیش از و در هفتادویکمین دوره 
جشنواره فیلم برلین، یکی از ۱۵ فیلم بخش رقابتی اصلی بود. 
مریم مقدم، علیرضا ثانی فر، پوریا رحیمی سام، فرید قبادی، 
لیلی فرهادپور، سوده ازقندی، امیر شریعت، ماهور احمدی، 
محمد حیدری، زهرا پرهون، ابراهیم گله دارزاده، سمیه 
برجی، مهدی پیله وری، ماندانا معزی پور، سمکو روشنی و 
آوین پوررئوفی بازیگران این فیلم سینمایی هستند و کمپانی 
فرانسوی Tote Films  امتیاز پخش بین المللی فیلم »قصیده 
گاوسفید«  را بر عهده دارد. جشنواره فیلم ترایبکا دو دهه پیش 
و پس از تحولات مرتبط با حملات ۱۱ سپتامبر آغاز به کار کرد و 
اکنون به یکی از جشنواره های مهم فیلم های مستقل در جهان 
تبدیل شده است. »رابرت دنیرو« و »جین رُزنتال« بنیانگذاران 

این جشنواره سینمایی هستند.

 »قصیده گاوسفید« 
در جشنواره »ترایبکا« 

شبنم قلی خانی، بازیـگر سینما 
و تئاتــر به تله تئاتر »یک آشنایی 
ساده« بــه نــویسندگی والنتین 
کراسناگوروف و کـارگردانی محمد 
قنبری پیوست. محمد قنبری قصد 
دارد تله تئاتر »یک آشنایی ساده« با 
ترجمه ماندانا مجیدی را از طریق 
پلتفرم های خصوصی پخش کند. 
این تله تئاتر که تلفیــق موسیقی 
و تئاتر است، جدیدترین تجربه 
محمد قنبری به عنوان کارگردان 
اســت که قــرارســت از طریق 

پلتفرم های خصوصی پخش شود.

آرمان زرین کوب، تهیه کننده مجموعه »یاور«: 

مخاطب از »داریوش ارجمند« ذهنیت »ستایش« را دارد

ناصر آویژه، بازیگر و کارگردان تئاتر معتقد 
است که پخش آنلاین تئاترها به ویژه تئاترهای 
کودک ونوجوان در شرایط کرونایی جامعه 
امکان بسیار مناسبی بود که متاسفانه به دلیل 
نبود تبلیغات، استفاده درستی از آن نشد. 
زمانی که شیوع کرونا باعث تعطیلی فعالیت ها 
و اجراهای تئاتری شد، یکی از راه های فعالیت و 
زنده نگه داشتن ارتباط مخاطبان با تئاتر، استفاده 
از فضای مجازی شد. در ابتدا به صورت گسترده و 
شاید به نوعی بتوان گفت که تنور بحث و استفاده 
از فضای مجازی برای گفت وگوها، اجراها و پخش 
فیلم اجراهای تئاتری داغ شد. بسیاری معتقد 
بوده و هستند که پخش اینترنتی فیلم اجراهای 
تئاتری یکی از امکانات قابل توجهی است که 
در دوران کرونایی می توان از آن بهره برد تا هم 
برای گروه های تئاتری منبع درآمد و هم برای 
مخاطبان و علاقه مندان تئاتر که نمی توانند در 
شرایط کرونایی در سالن ها حضور پیدا کنند 
فرصتی برای تماشای آثار نمایشی باشد. طی 
یکسال گذشته طرح پخش آنلاین اجراهای 
تئاتری توسط بخش های خصوصی و دولتی اجرا 
شد ولی نتوانست روند قابل قبولی را سپری کند. 
این اتفاق در خصوص پخش آنلاین اجراهای تئاتر 
کودک ونوجوان نیز رخ داد و این امکان اینترنتی 
نتوانست در شرایط کرونایی جایگاه خود را 
در میان خانواده ها و فرزندان شان پیدا کند. 
ناصر آویژه بازیگر و کارگردان تئاتر که در عرصه 
تئاتر کودک و نوجوان فعالیتی مستمر دارد، 
معتقد است در شرایط کرونایی پخش اجراهای 
تئاتری از طریق فضای مجازی امکان خوبی برای 
هنرمندان تئاتر و مخاطبان به ویژه خانواده ها 
و فرزندان شان به عنوان مخاطبان تئاترهای 
کودک و نوجوان است. وی که طی یکسال 

گذشته ۴ اثر خود در عرصه تئاتر کودک و 
نوجوان را پخش آنلاین کرده است، درباره 
وضعیت پخش آنلاین اجراهای تئاتری 
در شرایط کرونایی گفت: متاسفانه پخش 
آنلاین اجراهای تئاتری طی یکسال گذشته 
به نتیجه و سرانجام مثبتی نرسید در حالی که 
فضای بسیار مناسبی است تا مخاطبان تئاتر، 
خانواده ها و فرزندانشان ارتباط خود را با تئاتر 
حفظ کنند و به تماشای آثار مدنظرشان 
بنشینند. این هنرمند با سابقه تئاتر کودک و 
نوجوان درباره دلایل موفق نبودن طرح پخش 
آنلاین اجراهای تئاتری، تصریح کرد: دلیل 
اصلی نبود تبلیغات گسترده و تاثیرگذار بود. 
این روزها همه سریال می سازند و تبلیغات 
شهری گسترده ای به این امر اختصاص پیدا 
کرده است اما برای نمایش و پخش آنلاین 
تئاتر هیچ گونه تبلیغی انجام نشد. آویژه 
یادآور شد: متاسفانه به دلیل نبود تبلیغات 
لازم، خانواده ها و مخاطبان نمی دانند که 
از چه طریق یا پلتفرمی باید به تماشای 
بنشینند. وی در  تئاترهای مدنظرشان 
ادامه سخنان خود متذکر شد: ایراد اینکه 
از امکان پخش آنلاین تئاتر استفاده درستی 
نشد متوجه خانواده ها و مخاطبان نیست 
بلکه ایراد از سمت فعالان و برنامه ریزان 
و تصمیم گیرندگان این عرصه است که 
برنامه ریزی درستی برای تبلیغات در این 
عرصه را انجام ندادند. این کارگردان تئاتر در 
پایان سخنان خود تاکید کرد: اگر تبلیغات 
درست و گسترده برای پخش آنلاین تئاتر 
صورت گیرد، امکان بسیار خوبی برای 
هنرمندان تئاتر و همچنین مخاطبان تئاتر 

در شرایط کرونایی است.

پخش »آنلاین« تئاتر چرا موفق نشد؟


